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Berecz János Szegeden 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

Gáborné, az újonnan létre-
jött, részvénytársasági for-
mában működő biotechnikai 
vállalat igazgatója terveik-
ről, elgondolásaikról számolt 
be. 

A Központi Bizottság tit-
kára — miközben érdeklő-
déssel hallgatta a tájékozta-
tókat — maga is többször 
tett fel kérdéseket. Főleg az 
iránt érdeklődött: miképpen 
lehet eldönteni azt, hogy 
milyen alapkutatási terüle-
tek, témák hozhatnak ké-
sőbb gyakorlati hasznot? A 
kötetlen eszmecserében az a 
válasz alakult ki. hogy eb-
ben eligazodást csak a tu-
dományos vita nyújthat. 

Ezután Berecz János meg-
tekintette az intézményben 
folyó gyakorlati kutatómun-
kát. Márton László, a Nö-
vényélettani Intézet tudo-
mányos munkatársa a sejt-
kutatást végző munkacso-
portjuk tevékenységét is-
mertette, és bemutatta la-
boratóriumi tevékenységü-
ket. Erdei László, a Biofizi-
kai Intézet főmunkatársa a 
növények táplákozását vizs-
gáló kutatásukról számolt 
be. Boros Imre, a Biokémiai 
Intézet munkatársa a mini-
egy 15 diplomás kutatóból 
álló munkacsoportjuknak a 
nukleinsavak vizsgálatában, 
illetve a génsebészettel kap-
csolatos eredményeikről szá-
molt be, amelyek az egész 
világon érdeklődést keltet-
tek. Raskó István főmunka-
társ, Kari Csaba és Simon-
csits András munkatársak 
pedig a laboratóriumban fo-
lyó munkát mutatták be. 

A laboratóriumokban tett 
látogatás után a tapasztala-
tok megbeszélésére keriilt 
sor. Az intézmény vezetői 
elmondották, hogy a tudo-
mányos kutatók átlagéletko-
ra 33—34 év. Az intézmény-
ben két akadémikus, öt tu-
dományok doktora és 47 
kandidátus dolgozik. A • ku-
tatóknak mintegy 50 száza-
léka nő. Végül Dallmann 
László a kommunisták te- ' 
vékenységéröl számolt be. A 
Központi Bizottság titkára 
megköszönve a tájékoztató-
kat elmondotta, hogy a lá-
tottak, az itt szerzett ta-
pasztalatai igen hasznosak 
számára. 

A KB titkára, ezután a 
Szeged-mihályteleki Üj Elet 
Tsz-t kereste fel. Az 1350 
tagú, 4 ezer hektáron gaz-
dálkodó szövetkezet elnöke, 
Árendás József és Boros Pé-
ter pártt i tkár ismertette a 
közös gazdaság tevékenysé-
gének eredményeit, a gaz-
dálkodás fejlesztésére vonat-
kozó terveiket. 

Berecz János megtekintet-
te a tsz kertészeti telepét. 
Borthaiser Antal kertészeti 
vezető és Muszka Dániel 
műszaki vezető a közös gaz-
daság kertészeti ágazatának 
munkáját ismertette. Megte-
kintették az üvegház számi-

Ismerkedés a laboratóriumi kutatómunkával 

tógépes klimaszabályozó 
központját, és a tsz füszer-
paprika-száritó telepét. 

Tájékoztató időszerű 
politikai kérdésekről 

A látogatás az MSZMP 
Csongrád Megyei Oktatási 
Igazgatósága székházában 
rendezett aktívaüléssel foly-
tatódott. Az elnökségben 
foglalt helyet többek között 
Cserháti István, az MSZMP 
KB tagja is. Szabó Sándor 
megnyitóját követően Be-
recz János idöszerű politikai 
kérdésekről beszélt. 

Bevezetőjében a jelenlegi 
nemzetközi helyzet jellem-
zőiről szólt, hangsúlyozva: 
abból az értékelésből kell 
kiindulnunk, amelyet a párt 
XIII. kongresszusa adott, an-
nál inkább, hiszen a folya-
matok fő tendenciái válto-
zatlanok. Ugyanakkor meg 
kell állapítanunk azonban 
azt is. hogv eddig nem si-
került megakadályozni a vi-
lágűr militarizálását, noha a 
Szovjetunió — a szocialista 
országokkal egyetértésben, 
és azok cselekvő támogatá-
sával — erre több kísérletet 
is tett. Szemmel láthatólag 
a-/. Amerikai Egyesült Álla-
mok ilyen irányú akcióival 
technikai-stratégiai fölény-
re akar szert tenni — ellen-
szegülve eközben a józanabb 
hangot megütő egyes kato-
nai es polgári csoportokkal, 
egyben általában az ameri-
kai közvéleménnyel, tehát 
azokkal az erőkkel, amelyek 
ellenzői mind a fegyverke-
zésnek. mind a két vezető 
világhatalom közötti kon-
frontációnak. Az USA ezek-
be az akciókba be akar ja 
kapcsolni Japánt, valamint a 
nyugat—európai legfejlet-
tebb tőkés államokat is. ar-
ra számítva, hogy az otta-
ni ipari technológia is az 
Egyesült Államok hadiérde-
keinek szolgálatába áll 
majd. A cél: a tőkés világ 
érdekei szerinti engedmé-
nyekre kényszeríteni a Szov-
jetuniót. egyben rákénysze-
ríteni a szocialista világ-
rendszert egy olyan versen-

gésre, amely akadályozója 
lehet a termelés fejlesztésé-
nek, csakúgy, mint a szo-
ciális vonatkozású beruházá-
soknak. 

Ezt követően szólt a Szov-
jetunió békepolitikájának fő 
jellemzőiről is. ' hangsúlyoz-
va: ez a politika pontosan 
tudja, mit akar és folyama-
tosan kezében tartja a kez-
deményezést. Nagy várako-
zás előzi meg a Szovjetunió 
Kommunista Pár t jának kö-
zelgő XXVII. kongresszusát, 
abban a reményben, hogy 
történelmi válaszokat fog 
majd adni a kor felvetette 
nagy, égetően fontos, a vi-
lág sorsát alapvetően befo-
lyásoló kérdésekre. 

A továbbiakban belső 
helyzetünket elemezve az 
előadó rámutatott: a párt 
XIII. kongresszusa jó lég-
kört és alkalmat teremteti 
az alkotó munka, a ..hétköz-
napi politizálás" számára. 
Ugyanakkor azonban azt is 
meg kell állapítanunk, hogv 
a közhangulat nem mindig 
van szinkronban a valóságos 
helyzettel; illetőleg, hogy 
időnként a valóságos hely-
zet — például legutóbb az, 
hogv a termelésben nem 
tudtuk produkálni uzokat 
az eredményeket, amelyeket 
célul tűztünk magunk elé — 
negatívan befolyásolja a po-
zitív közhangulatot. Olyas-
mi is előfordul, hogy az 
őszinte helyzetfeltárás, a 
nyílt beszéd pesszimizmust 
szül a közvéleményben. 
Időnként rémhírek kelnek 
szárnyra, amelyeknek nincs 
reális valóságalapjuk, még-
is — ideig-óráig — befolyá-
solják az emberek hangula-
tát. 

Beszélt a szénproblémáról 
is többek között, megemlít-
ve. hogy a felmérések sze-
rint a háztartásokban az 
idén jóval nagyobb tüzelő-
felhalmozás lapasztalható, 
mint az elmúlt években bár-
mikor. Ugyanakkor ténv: a 
korábbinál tóbb szenet im-
portálunk. s a kormányzat 
mindent meg fog tenni an-
nak érdekében az elkövet-
kezendőkben is. hof" a té-
li fűtés sehol ne ütközzék 
nehézségekbe. E kérdéskör-
ben szólt az előadó a nyug-
díjrendszer. a szociális el-
látás. az adórendszer egyes 
problémáiról, olvan dolgok-
ról, tehát, amelyek kapcsán 
elég sok mendemonda ke-
ring a közvéleményben. 

eiső jelentós lépéseket, ám 
— ezt is el kell ismernünk 
— nagyok még az elválá-
sok. A tapasztalatok szerint 
a demokratizmus adott 
szintjein sokszor jobban és 
nagyobb ambícióval foglal-
koznak jelenleg a szociális 
helvzetet érintő kérdésekkel, 
mint a termeléssel. Pedig ez 
utóbbira is fokozott figyel-
met szükséges fordítani. 

A mezőgazdaságban nap-
jainkban olyan intézkedé 
sek vannak napirenden a 
központi irányítás szintjén, 
amelyek a termelési érde-
keltséget kívánják javítani 
a szarvasmarha-, a sertés-, 
továbbá a baromfiágazat-
ban. Az iparban az ágazati 
támogatás differenciált meg-
ítélésének kérdései — és az 
ezekkel kapcsolatos dönté-
sek előkészítése — kerültek 
fokozottan előtérbe. 

A továbbiakban a szocia-
lista demokratizmus tovább-
fejlesztéséről esett szó. A 
demokratizmus kiteljesítése 
mindennapi feladat, s nem 
korlátozódik kizárólag a vé-
leménymondással összefüg-
gő megnyilatkozásokra. A 
demokratizmus akkor funk-
cionál igazan, ha fejlődésé-, 
nek hatása megmutatkozik 
a ternielésben. az állam-
igazgatásban. a kulturális 
ágazatban, egyszóval életünk 
minden területén. 

A/, aktivaülésen végezetül 
a hozzá írásban eljuttatott 
kérdésekre válaszolt az elő-
adó. érintve ennek során 
többek között a tömegtájé-
koztatás. a felsőoktatás. a 
pedagógusképzés. valamint 
a nemzetközi helyzet né-
hánv konkrét problémakö-
rét. Válaszaiból ezúttal csu-
pán két megállapításra té-
rünk ki, idézve egv-egy 
mondatot. Az egyik: az el-
múlt harminc évben a ha-
zai tömegtájékoztatás na-
gvon sokat fejlődött, őszin-
tébb. nyíltabb, bátrabb lett. 
de nem minden esetben nő 
fel még felelősségben a fel-
adatokhoz. S a másik: ne 
ítélkezzünk, ab ovo (eleve) 
a képesítés nélküli pedagó-
gusok felett: törödiünk in-
kább többet azzal, hogyan, 
miképpen lehetne elősegíte-
ni, hogv minél gyorsabban 
megszerezzék a munkájuk 
mmöségi javításához elen-
gedhetetlen ismereteket. 

Az aktívaülés Szabó Sán-
dor zárszavával ért véget. 

Találkozó 

E n y e d i Z o l t á n f e l v é t e l e 

Az aktívaülés résztvevőinek egy csoportja 

Szó esett napjaink egyik 
aktuális kérdéséről, a tele- Ú j s á g í r ó k k a l 
pülésfejlesztési hozzájáru-
lásról is. Itt — túl az anya-
gi hozzájáruláson és annak 
mértékén — a legfőbb cél 
az. hogv az érintett közös-
ség döntsön, dönthessen ab-
ban. mire jan az adott he-
lyen a legnagyobb szükség. 

A következő nagv kérdés-
kör a termeles szférája 
volt. Itt a legfontosabb, 
hogy eleget tegyünk a XIII. 
kongresszus határozatában 
foglaltaknak. azaz: a ren-
delkezésre álló termelőerőt 
a leghatékonyabban hasz-
náljuk fel. Kívánatos, hogy 
ez az egész társadalom 
szempontjából magas szintű 
közügy legyen. Dolgozzon, 
cselekedjen mindenki gaz-
daként a maga területén, 
egyszerre felelősséggel ön-
maga egyben az egész tár-
sadalom iránt. Ebbe az 
iránvba — gazdasági rend-
szerünk további korszerűsí-
tésével — már megtettük az 

Programjának befejezése-
ként az esti órákban Be-
recz János a Magyar Tele-
vízió körzeti stúdiójának 
székházába látogatott. Re-
gős Sándor stúdióvezető ka-
lauzolásával megtekintette a 
korszerűen felszerelt léte-
sítményt. majd találkozott 
a megyei tömegkommuniká-
ciós eszközök vezetőivel. 
Koncz Jánosnak, a megyei 
pártbizottság titkárának tá-
jékoztatóját követően kötet-
len beszélgetésre került sor 
a körzeti stúdió, a Csong-
rád Megyei Hírlap, a Dél-
magyar ország, a Tiszatáj és 
a Kincskereső vezető mun-
katársaival a saj tó és a te-
levízió helyzetéről, időszerű 
lY'adataiió! 

A KB titkárát napi prog-
ramján elkísérte Szabó Sán-
dor és Székely Sándor, a 
szegedi városi pártbizottság 
első titkára. 

A városi tanács vb 
• • • r r r»i • n 

uieseroi jelentjük 
Támogatás fiataloknak, 

többgyermekeseknek 
Tegnap, csütörtökön délelőtt tartott ülésén — az elő-

terjesztései; sorában — a városi tanács végrehajtó bizott-
sága elfogadta az igazgatási osztály javaslatát a fiatalok 
és többgyerekes .családok támogatásáról szóló szabályzat 
korszerűsítéséről. A testület jóváhagyta a lakáskiutalási és 
lakásértékesítési névjegyzéket: 17!) lakás leendő tulajdo-
nosainak listáját. A nem lakás céljára szolgáló helyiségek 
bérének módosításáról szóló rendelet szellemében a vég-
rehajtó bizottság élt jogával: határozatot hozott a városon 
belüli övezetekről és meghatározta a bércsökkentő ténye-
zőket, amelyek alapján a bérlőkkel 1985. október 31-ig 
közlendő ú j helyiségbéreket megállapítják. A vb döntött a 
költségvetési előirányzat módosításáról, iskolaigazgatók 
lejárt megbízatását hosszabbította meg, illetve ú j igazga-
tót nevezett ki a Gutenberg Utcai Altalános Iskola ú j ve-
zetőjévé: Fosztó Lászlónét. A lakossági önerős gázhálózat-
építés, az állattenyésztés és -egészségügy, valamint a tü-

zelőellátás helyzetéről készült tájékoztatókat vitatta meg 
ezután a végrehajtó bizottság. (Ez utóbbi témával lapunk 
tegnapi számában foglalkoztunk részletesen.) Az ülésen 
bejelentették, hogy megalakul Szegeden a tanácstagok 
klubja, mely szeptember 26-án kezdi meg tevékenységét. 

A városi tanács 1!)Ü4 ok-
tóberében dolgozta ki a fia-
tal házas, valamint a bél-
és többgyermekes lakás-
igénylők támogatásának há-
roméves programját. Az idő-
közben i jogsza bály vá 1 lozá-
sok miatt most szükségessé 
vált a szabályzat átdolgozá-
sa. korszerűsítése. A módo-
sítás eredményeképp ezen-
túl lehetőség lesz a volt ál-
lami gondozott fiatulok, 
valamint a lakásbérlemény-
nyei rendelkezők támogatá-
sára is. A támogatás elbírá-
lásának. illetve a kérelmek 
ben y új t ásá nak feltételei 
ugvancsak módosultak. 

Mint ismeretes. az ala-
csonyabb jövedelmű, ónál-
ló lakással nem rendeke :ü 
családok és fiatal házasok 
lakáshoz jutását a tanácsos 
vissza nem térítendő támo-
gatással és — vagy kamat-
mentes kölcsönnel segíthetik, 
együttesen és maximálisan 
150 ezer, forint értékben, A 
támogatás írásbéli kéretem 
útján igényelhető, odaítélé-
séről a Lakásügyi Társadal-
mi Bizottság javaslata alap-
ján a végrehajtó bizottság 
dönt. 

A most módosított sza-
bályzat szerint a lehetőség 
kiterjed az állami gondo-

zottakra. a KlSZ-garzonln-
kások tulajdonosaira. (Ez 
utóbbiakra abban az eset-
ben is. ha jogosultak taná-
csi értékesilésü lakásra.) Az 
igény jogosultság feltételei-
ről, a támogatás odaítélésé-
nek részleteiről tájékozta-
tást a lakáshivatalban kap-
hatnak az érdeklődök. Ezek-
ről röviden csak annyit: 
pénzügyi támogatást kap-
hatnak azok a lakásigény-
lőként nyilvántartott pályá-
zók. akik tanácsi béllakás-
ra. illetve tanácsi értékesité-
sü lakásra jogosultak és fia-
tal házasok, (a házastársak 
35 évesnél nem lehetnek 
idősebbek), vagv két-, illetve 
többgyerekesek, vagy lakás-
sal nem rendelkező 35 éven 
aluli, volt állami gondozot-
tak. Nekik, ha már van ta-
nácsi' bérlakásuk, arról le 
kell mondaniuk a lakásügyi 
hatóság javára. Állami te-
lekjuttatás és sajáterős la-
kás (vagy toldalék) -építés 
esetén a támogatás úgv 
kélhető, ha legalább vev 
eve nyilvántartott lakás-
igényléset a pályázó vissza-
vonja. 

Az új szabályzat október 
elsején lép hatályba, ren-
delkezéseit a jelenleg folya-
matban levő ügyekre is 
alkalmazzák. 

SZVSZ-konferencia 
Budapesten 

A Szakszervezeti Világ-
szövetség a SZOT-tal 
együttműködve szeptember 
17. és 19. között kerekasz-
tal-tanácskozást rendezett 
Budapesten, az ú j technoló-
giák bevezetésének a foglal-
koztatottságra, a munkale-
hetőségekre és a dolgozók 

munkakörülményeire gya-
korolt hatásairól. Vitaindító 
előadást Jindrich Kusnierik, 
az SZVSZ titkára tartott. A 
témával kapcsolatos hazai 
tapasztalatokat Buza Már-
ton, a Szakszervezetek El-
méleti Kutatóintézetének 
igazgatója ismertette. 

Gazdasági tárgyalások 
Csütörtökön a Parlament-

ben jegyzőkönyv aláírásával 
befejeződött a magyar— 
laoszi gazdasági és műszaki-
tudományos együttműködési 
bizottság 8. ülésszaka. Az 
ülésszak jegyzőkönyvét Czi-
nege Lajos és Saly Vongk-
hamsao miniszterelnök-he-
lyettesek, a bizottság társ-
elnökei látták el kézje-
gyükkel. 

A bizottság ülésszakán át-
tekintették a magyar—lao-

szi gazdasági együttműködés 
1981—1985. évi eredménye-
it, és meghatározták a so-
ron következő legfontosabb 
feladatokat. A két ország 
központi tervező szervei vé-
leménycserét folytattak az 
1986—90. közötti legfonto-
sabb együttműködési fel-
adatokról és azok megvaló-
sítási lehetőségeiről. 

Aláírták a két ország kö-
zötti, 1986. évi árucsere-for-
galomról és fizetésekről szó-
ló jegyzőkönyvet is. 

Képviselők tanácskozása 
Csütörtökön a Parlament-

ben Szűrös Mátyás elnökle-
tével ülést tartott az Or-
szággyűlés külügyi bizottsá-
ga. A tanácskozáson részt 
vett Sarlós István, az Or-
szággyűlés elnöke is. 

Az értekezleten Kővári 
Péter külügyminiszter-he-
Iyettes számolt be a külügy-
minisztérium 1984. évi költ-

ségvetésének végrehajtásá-
ról. maid a bizottság — Ja-
kab Róberiné, a külügyi bi-
zottság ti tkára előterjeszté-
sében — megvitatta a máso-
dik félévi munkatervet. 

A vitában felszólaltak 
Barcs Sándor, Réger Antal, 
Fekete János. Szentágothai 
Já'ios és Apró Antal képvi-
selők. (MTI) 


